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Sergey Glazyev hovoří o potenciálu jednotné měny zemí
BRICS pro mezinárodní vypořádání
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Ruský ekonom a politik pojmenoval výhody zavedení takové měny pro
země BRICS
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Osobnosti
Sergey Glazyev je ruský ekonom a politik, doktor ekonomických věd,
profesor, od roku 2008 akademik Ruské akademie věd, zahraniční člen
Národní akademie věd Běloruska. Od října 2019 je jmenován členem
kolegia (ministra) pro integraci a makroekonomii Euroasijské
hospodářské komise. Je držitelem řady státních vyznamenání, včetně
Řádu přátelství, medaile Rady bezpečnosti Ruské federace za zásluhy
o národní bezpečnost.
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V exkluzivním rozhovoru pro TV BRICS hovořil o potenciálu jednotné
měny BRICS pro mezinárodní vypořádání, úskalích jejího vzniku a
výhodách pro členské státy BRICS.

Jak hodnotíte vznik nové zúčtovací měny s globální funkcí? Jak je
to reálné?

Myslím, že je to nevyhnutelné, protože současná měnová a finanční
situace ve světě je iracionální. Země, které budou určovat globální
ekonomický vývoj, mají zájem na hluboké reformě mezinárodního
finančního systému. Již dnes můžeme s jistotou říci, že v příštích 30-40
letech budou mít hlavní váhu v růstu světového hrubého produktu
země jihovýchodní Asie. Jsou to především Čína, Indie, země ASEAN,
jejichž měny dnes prakticky nejsou ve světovém měnovém a finančním
systému zastoupeny jako světové rezervní měny.

Země, které budou v dohledné době určovat globální ekonomický
vývoj, zjevně nemají zájem na zachování stávajícího měnového a
finančního systému, neboť v proporčním poměru existuje nerovnováha.

V obchodu v rámci Euroasijské hospodářské unie jsme téměř
kompletně přešli na národní měny. Pokud mluvíme o obchodu s
Ruskem, je zde téměř 100% náhrada těchto měn rublem. V obchodu s
Čínou jsme již napůl nahradili západní měny národními měnami –
rublem a jüanem. V celém spektru našich partnerů jsme svědky
rychlého vytlačování dolaru a eura z mezinárodních dohod.

Po Rusku vidíme stejný trend i v dalších zemích BRICS. Zejména Čína
nyní aktivně rozšiřuje používání jüanu v mezinárodním obchodu a v
oblasti čínské iniciativy „One Belt, One Road Initiative“ se jüan
postupně stává dominantní měnou, protože Čína je hlavním
investorem. Indie oznámila, že přechází na placení dovozu v rupiích.
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Jsme si také vědomi prohlášení prezidentů Brazílie a Jižní Afriky o
vhodnosti zavedení nové globální měny pro vypořádání. Jinými slovy,
nyní jsme v první fázi tohoto procesu.

Země BRICS a mnoho dalších zemí světa přecházejí k širšímu
používání národních měn v mezinárodních zúčtováních, protože
všechny jsou směnitelné v běžných transakcích a nejsou o nic horší
než měny západních zemí. Ale je tu problém, že když obchodujete ve
velkém množství měn, máte vysoké náklady na arbitráž těchto
směnných kurzů. To znamená, že ekonomické subjekty musí současně
brát v úvahu kolísání národních měn různých zemí.

Světové ceny jsou stále navázány na dolar, takže tyto výpočty generují
mnoho ztrát. Navíc se potýkáme s vysokou nejistotou v cenotvorbě,
proto je v další fázi nutné odpoutat ceny zboží světové burzy od dolaru
a přejít na kotování zboží světové burzy v jiných jednotkách.

A jaké jsou tyto další jednotky? Zde vzniká myšlenka zavedení nové
světové zúčtovací měny, která by se stala společným jmenovatelem
pro tvorbu světových cen směnného zboží. Na tomto problému
pracujeme. Máme model takové měny. Je založena nejen na koši
národních měn členských zemí, ale také na koši směnných komodit.
Model ukazuje, že tato měna bude velmi stabilní a mnohem
atraktivnější než dolar, libra a euro.

Jaké jsou výzvy a jaké kroky je podle vás třeba podniknout, aby
se proces zavádění nové mezinárodní měny urychlil?

Potřebujeme pouze politickou vůli, protože technicky je tato měna
téměř připravena, byly vytvořeny softwarové a matematické nástroje.
Ke spuštění této měny potřebujeme politický souhlas zemí BRICS, z
nichž tři již prostřednictvím svých hlav států vyjádřily podporu myšlence
zavedení nové měny. Čekáme na reakci Číny a Indie. Součástí úkolu je
přechod na zúčtování v národních měnách. A za účelem spuštění
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takové měny by mohlo Rusko jako předsednická země v příštím roce
svolat mezinárodní konferenci k podpisu dohody o zavedení takové
nové mezinárodní měny pro vypořádání.

První koš se tvoří automaticky na základě již dávno vytvořeného poolu
devizových rezerv a nemusíme vymýšlet nic nového. První koš je
jednoduše tvořen na základě souboru měnových rezerv zemí BRICS,
na jehož základě je nová měna vydávána. Druhý koš je koš komodit
obchodovaných na burze. Aby tato měna byla podložena nejen
národními měnami členských zemí, ale i něčím vážnějším a
hmotnějším, můžeme jako země, které produkují a spotřebovávají
většinu světových směnných komodit, dobře tvořit potřebné množství
rezervy v těchto komoditách, aby zajistily, že poskytují, zálohují tuto
novou mezinárodní měnu pro vypořádání.

Aby tento ekonomický model fungoval, je nutné podepsat příslušné
právní dokumenty, které určí, kdo tuto měnu emituje, v jakém množství,
jaká jsou pravidla pro emisi této měny a jak v ní probíhá zúčtování.
Příslušný návrh mezinárodní smlouvy lze provést velmi rychle, pokud je
politická vůle zúčastněných zemí.

Pokud jde o ekonomický a matematický model, ten již byl vytvořen a
software může být také rychle dokončen, jakmile budou jasné všechny
nuance architektury a vytvoření nové globální měny pro vypořádání. Je
třeba si uvědomit, že tato měna v žádném případě nenahrazuje
národní měny. Je vytvořen výhradně pro mezinárodní vypořádání.

Země proto nadále pracují ve svých národních měnách. Mohou i
nadále používat své národní měny v mezinárodních zúčtováních. Tento
nový nástroj je vytvořen pro pohodlí všech členských zemí. Problém
emise této měny lze technicky vyřešit různými způsoby. Může být
vydána na základě souboru devizových rezerv New Development Bank
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of BRICS, pokud takovou banku povolíme. Může jej emitovat každá
strana úměrně svému podílu na objemu mezinárodních vypořádání, tj.
je to věc jednání.

Jakmile budou tyto technické problémy vyřešeny, musíme připravit
příslušnou mezinárodní smlouvu otevřenou k přistoupení všem dalším
zemím, které se chtějí připojit, a podepsat ji. Myslím, že za pár let se
taková měna může objevit.

Jaké výhody může zavedení takové měny přinést zemím světa a
zejména zemím BRICS?

Za prvé, spuštěním takové mezinárodní zúčtovací měny vytváříme
záruky proti pokusům třetích zemí zasahovat do našich vzájemných
vztahů.

Za druhé, zavedení takové měny činí obchod každé země a její pozici v
mezinárodním finančním systému bezpečnější. Za třetí, zavedení
takové měny nám poskytne příležitost k rovné obchodní, ekonomické a
investiční spolupráci, protože vydávání této měny a následně i
rozdělování příjmů z provizí bude upraveno mezinárodní smlouvou,
bude transparentní a budeme si jisti, že žádný z našich partnerů
nezneužije problematiku světové měny.

Foto:  TV BRICS
 
 

https://tvbrics.com/en/

